

**1693 (XIX). Petition from the Syndicat des petits planteurs of Messondo (T/PET.5/511)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Syndicat des petits planteurs of Messondo concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>38</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative, in particular that:

(a) Permits for the exploitation of the forests in the area were granted in accordance with regular procedure;

(b) It was duly explained to the inhabitants of Sodibanga that the amount which they refused to accept in 1954 was due them on the felling taxes for the year 1953;

(c) Compensation for the loss of customary rights of usage and for bearing plants which may have been uprooted was paid in full by the exploiters after agreement had been reached with the local population at the time the concession was originally granted;

(d) Telephone service is available to the local population at the railroad station of Messondo, in cases of emergency;

2. *Expresses the hope* that an agreement will be reached between the petitioners and the authorities concerned which will permit them to utilize the credit due them for felling taxes in 1953 before such credit lapses.

*787th meeting,  
3 May 1957.*

**1694 (XIX). Petition from the Union régionale des syndicats de la Sanaga-Maritime (T/PET.5/514)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Union régionale des syndicats de la Sanaga-Maritime concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>39</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative, in particular that:

(a) Workers on the Makak-Ottélé road were paid at the usual rate of 80 to 100 francs for a six-hour working day;

(b) The sanitary conditions at the Eséka prison had been improved;

(c) All concessions of land are granted according to regulations, including consultation with the local inhabitants and the approval of the Territorial Assembly;

(d) Taxes depend on income, and artisans, houseboys and labourers pay fourth-category tax, at the most;

<sup>38</sup> See T/PET.5/511, T/OBS.5/93, T/L.752.

<sup>39</sup> See T/PET.5/514, T/OBS.5/83, T/L.745.

**1693 (XIX). Pétition du Syndicat des petits planteurs de Messondo (T/PET.5/511)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Syndicat des petits planteurs de Messondo concernant le Cameroun sous administration française<sup>38</sup>,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) Les permis d'exploitation des forêts dans la région ont été délivrés conformément à la procédure habituelle;

b) On a dûment expliqué aux habitants de Sodibanga que la somme qu'ils ont refusé d'accepter en 1954 leur était due au titre des taxes d'abatage perçues pour l'année 1953;

c) Les indemnités pour la perte des droits coutumiers d'utilisation et pour toutes plantes productives déracinées ont été entièrement payées par les exploitants, un accord ayant été conclu avec la population au moment de l'octroi de la concession;

d) La population peut, en cas d'urgence, se servir du téléphone à la gare de Messondo;

2. *Exprime l'espoir* que les pétitionnaires et les autorités intéressées concluront un accord qui permette aux pétitionnaires d'utiliser, avant qu'elle ne soit prescrite, la créance qui leur est due sur les taxes d'abatage perçues pour l'année 1953.

*787ème séance,  
3 mai 1957.*

**1694 (XIX). Pétition de l'Union régionale des syndicats de la Sanaga-Maritime (T/PET.5/514)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de l'Union régionale des syndicats de la Sanaga-Maritime, concernant le Cameroun sous administration française<sup>39</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) Les habitants qui ont travaillé à la réfection de la route Makak-Ottélé ont été payés au tarif habituel de 80 à 100 francs pour une journée de travail de six heures;

b) Les conditions sanitaires dans la prison d'Eséka ont été améliorées;

c) Toutes les concessions de terres sont accordées selon les règlements en vigueur, après consultation des habitants et avec le consentement de l'Assemblée territoriale;

d) L'impôt est fixé selon le revenu et les artisans, les boys et les manœuvres paient l'impôt en quatrième catégorie tout au plus;

<sup>38</sup> Voir T/PET.5/511, T/OBS.5/93, T/L.752.

<sup>39</sup> Voir T/PET.5/514, T/OBS.5/83, T/L.745.

(e) Presentation of a tax receipt is never required for the purchase of a railway ticket or the registration of a letter; its presentation may sometimes be requested as a means of identification for obtaining official documents in accordance with current administrative practice; and the unemployed and other people who paid no taxes were given a certificate of non-payment of taxes from their village chiefs;

(f) The so-called "Sahara" troops are composed exclusively of Cameroonians recruited from the north of the Territory, and the recruitment of troops is not subject to the Labour Code.

779th meeting,  
18 April 1957.

**1695 (XIX). Petition from the Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/522)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Jeunesse démocratique du Cameroun concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>40</sup>

*Takes note* of the observations of the Administering Authority.

782nd meeting,  
23 April 1957.

**1696 (XIX). Petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Mbanga (T/PET.5/529)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Mbanga concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>41</sup>

*Takes note* of the observations of the Administering Authority and of the statement of its special representative, in particular that, since 1954, the price-index of commodities had risen by only 3 per cent, while minimum wages had been raised by 50 per cent.

784th meeting,  
25 April 1957.

**1697 (XIX). Petition from the Union régionale des syndicats of Mungo (T/PET.5/532)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Union régionale des syndicats of Mungo concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>42</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative.

784th meeting,  
25 April 1957.

<sup>40</sup> See T/PET.5/522, T/OBS.5/83, T/L.747.

<sup>41</sup> See T/PET.5/529, T/OBS.5/110, T/L.751.

<sup>42</sup> See T/PET.5/532, T/OBS.5/83, T/L.751.

e) Il n'est jamais nécessaire de présenter une quittance d'impôt pour acheter un billet de chemin de fer ou envoyer une lettre recommandée; les habitants sont parfois priés de la présenter afin de justifier de leur identité pour obtenir des documents officiels, suivant une pratique administrative courante; les chômeurs et les personnes qui ne paient pas d'impôts reçoivent de leur chef de village un certificat à cet effet;

f) Les troupes dénommées "Saharas" sont composées exclusivement de Camerounais recrutés dans le nord du Territoire, et le recrutement des troupes n'est pas régi par le Code du travail.

779ème séance,  
18 avril 1957.

**1695 (XIX). Pétition de la Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/522)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de la Jeunesse démocratique du Cameroun, concernant le Cameroun sous administration française<sup>40</sup>,

*Prend note* des observations de l'Autorité administrante.

782ème séance,  
23 avril 1957.

**1696 (XIX). Pétition du comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Mbanga (T/PET.5/529)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Mbanga concernant le Cameroun sous administration française<sup>41</sup>,

*Prend note* des observations de l'Autorité administrante et en particulier de la déclaration de son représentant spécial selon laquelle, depuis 1954, l'indice des prix des produits n'a enregistré qu'une hausse de 3 pour 100, alors que les salaires minimums ont augmenté de 50 pour 100.

784ème séance,  
25 avril 1957.

**1697 (XIX). Pétition de l'Union régionale des syndicats du Mungo (T/PET.5/532)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de l'Union régionale des syndicats du Mungo concernant le Cameroun sous administration française<sup>42</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial.

784ème séance,  
25 avril 1957.

<sup>40</sup> Voir T/PET.5/522, T/OBS.5/83, T/L.747.

<sup>41</sup> Voir T/PET.5/529, T/OBS.5/110, T/L.751.

<sup>42</sup> Voir T/PET.5/532, T/OBS.5/83, T/L.751.